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Stadsdelsnämndens protokoll 2017-10-19 

 

§ 

1. Val av justerare och dag för justering 

2. Upprop 

3. Fastställande av föredragningslista 

4. Anmälan av föregående protokoll 

 

MEDBORGARFÖRSLAG 

5. Anlägga bastu 

- svar på medborgarförslag 

6. Upprustning av lekplats i Långbro park 

- svar på medborgarförslag 

 

BESLUTSÄRENDEN 

7. Revidering av lokal rutin för lex Sarah 

8. Val av personuppgiftsombud 

9. Gemensam upphandling avseende skötsel av plaskdammar, duschar 

och vattenanläggningar på parkmark 

10. Uppföljning av anhörigstöd 

11. Uppföljning av enheten för funktionsnedsatta 

12. Uppföljning av Älvsjö servicehus 

12X. Sammanträdestider 2018 

 

REMISSÄRENDEN 

13. Ett modernt och hållbart växande Stockholm 

14. Rusta upp och öka tryggheten vid Kristalltorget 

15. Minska jobbklyftan i Stockholm genom systematiska insatser för att 

fler människor ska gå från utanförskap till egen försörjning 

16. För ett tryggare och säkrare Stockholm, Stockholms stads trygg- och 

säkerhetsprogram 2018-2021 

16X. Skolprogram för Stockholms stads förskolor och skolor 

 

ANMÄLNINGSÄRENDEN 

17. Ekonomisk rapport för september 

18. Inkomna handlingar, klagomål och synpunkter 

19. Redovisning av delegationsbeslut 

20. Protokoll från pensionärsrådet 

21. Protokoll från funktionshinderrådet 

22. Protokoll från förvaltningsgruppen 

23. Information från förvaltningen 

24. Frågor från nämnden 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 

SLUTET SAMMANTRÄDE 

25. Protokoll från sociala delegationen 

26. Yttrande över ansökan om adoption enligt 4 kap. 10 § FB 

27. Överflyttning av vårdnad till särskilt förordnad vårdnadshavare enligt 

6 kap. 8 § FB 

28. Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § FB 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Sammanträde torsdag 19 oktober 2017, kl. 18.00–19.10 

Plats: Medborgarkontoret, Förvaltningshuset, Älvsjö  

 
 
Ordförande             Stefan Johansson (S) 

Vice ordförande      Johan Nilsson (M) 
 

 

Ledamöter               Bo Sehlin (S) 

                                  Güler Alici (S) 

                                  Andreas Lind (S) 

                                  Viktor Morawski (MP) 

                                  Lovisa Karlsson Kjellin (MP) 

                                  Emelie Roxby Schüsseleder (V) 

                                  Torbjörn Erbe (M) 

                                  Helena Stenbeck Nilsson (M) 

                                  Hans Breismar (M) 

                                  Anna Engelbert (L) 

                                  Evy Kjellberg (C) 

                                                                 

 

Ersättare                  Malin Hammarström (S) 

                                   Gun Högbacke (S) 

                                   Emma Wennerström (S) 

                                   Anne-Marie Grave (MP) 

                                   Tommy Zakrisson (MP) 

                                   Jonas Santesson (V) 

                                   Malin Ericson (FI) 

                                   Matilda Berg Pulls (M) 

                                   Birgitta Stjärneback (M) 

                                   Olle Andretzky (M)  

                                   Sverker Sundmark (M) 

                                   Inger Swahn (L) 

 
I tjänsten 

närvarande                Anne-Marie Tingeborn, stadsdelsdirektör 

                                   Erica Wangenheim, nämndsekreterare 

                                   Göran Sjödin, verksamhetsområdeschef 

                                    Eva Frykler, verksamhetsområdeschef 

                                    Elisabet Tullgren, administrativ chef 

                                    Tuula Kipinoinen Ericsson, ekonomichef 

                                    Elisabeth Carlö, kommunikatör 

                                    Madeleine Peatt, verksamhetsutvecklare 

                                    Kristina Ström, medicinskt ansvarig sjuksköterska 

                                    Erik Ceder, registrator 

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 OKTOBER 2017 

BLAD 4 

       

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Personalföreträdare Linda Ekefjord, Lärarförbundet 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Dag för justering 

Måndag 23 oktober 

                    Utses att justera      

                    Stefan Johansson (S) och Johan Nilsson (M) 

 

 

 

 

………………………………. 

Stefan Johansson (S) 

Ordförande 

 

 

 

 

………………………………….. 

Johan Nilsson (M) 

Vice ordförande 

 

 

 

 

 

 

……………………………….. 

Erica Wangenheim 

Sekreterare 

 

 

 

 

 

 

 

§§ 1–28 

Antal blad 52 (inklusive sekretess) 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 Sammanträde torsdag 19 oktober 2017, kl. 18.00–19.10 

 Plats: Medborgarkontoret, Förvaltningshuset, Älvsjö  

 
 

 
 

Närvarande 

Se tjänstgörings-/ närvarolista  
 

 

Utses att justera      

Ordförande Stefan Johansson (S)  

Vice ordförande Johan Nilsson (M) 
 

 

Omedelbar justering 

§§ 26, 27 och 28 

 

 

 

 

 

………………………………. 

Stefan Johansson (S) 

Ordförande 

 

 

 

 

 

………………………………….. 

Johan Nilsson (M) 

Vice ordförande 

 

 

 

 

 

……………………………….. 

Erica Wangenheim 

Sekreterare 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 Öppen frågestund och information 

Ordförande Stefan Johansson (S) öppnade mötet. 

 

Sammanträdet ajournerades för frågestund för allmänheten. 

Medborgarna är välkomna att ställa frågor och diskutera med 

politikerna i stadsdelsnämnden.  

 

Sammanträdet fortsatte direkt efter frågestunden med information. 

 

Information 

 Göran Sjödin, verksamhetsområdeschef, informerade om 

nyanlända i Älvsjö.   
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 
§ 1 

Val av justerare och dag för justering 

Vice ordförande Johan Nilsson (M) utsågs att tillsammans med 

ordförande Stefan Johansson (S) justera protokollet.  

 

Tid för justering: måndag 23 oktober 2017 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 2 

Upprop 

Upprop förrättades och tjänstgöringslistan fastställdes. Närvaron 

redovisas i protokollet. 

 

Personalföreträdare 

Lärarförbundet har som personalföreträdare i nämnden  

(7 kap. 8 § KL) beslutat att utse Linda Ekefjord. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 3 

Fastställande av föredragningslista 

 Föredragningslistan fastställdes med nedanstående ändring. 

 

 

Tillkomna ärenden 

 Ärende 12X. Sammanträdestider 2018 

 Ärende 27. Överflyttning av vårdnad till särskilt förordnad vårdnadshavare 

enligt 6 kap. 8 § FB 

 Ärende 28. Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § FB 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 4 

Anmälan av föregående protokoll 

 Det anmäldes att protokoll daterat 2017-09-21 justerats 

omedelbart efter sammanträdet. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 5 

Anlägga bastu 
 - svar på medborgarförslag 
Dnr 1.2.4.256-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd avslår medborgarförslaget. 

 
Ärendet 

Den 17 juni 2017 kom ett medborgarförslag in till Älvsjö stadsdelsnämnd om att 

anlägga en vedeldad bastu vid Herrängens gård eller vid Långsjöbadet.  

 

Förvaltningen bedömer att det inte faller inom ramen för nämndens uppdrag och 

följaktligen att förslaget avslås.    

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-09-27. 
 

Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 6 

Upprustning av lekplats i Långbro park 
- svar på medborgarförslag 
Dnr 1.2.4.233-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner tjänsteutlåtandet som svar på 

medborgarförslaget. 

 
Ärendet 

Den 8 juli 2017 kom ett medborgarförslag in till Älvsjö stadsdelsnämnd om att rusta 

upp lekplatsen i Långbro park. 

 

Förvaltningen håller med förslagsställaren om att lekplatsen i Långbro park behöver 

en större översyn och har lagt in den i investeringsplanen för större 

parkupprustningar de kommande åren. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-09-27. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 7 

Revidering av lokal rutin för lex Sarah 
Dnr 1.2.2.249-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens förslag till revidering av 

lokal rutin för lex Sarah. 

 
 Ärendet 

Kommunfullmäktige i Stockholms stad beslutade i juni 2013 om riktlinjer för lex 

Sarah. Dessa riktlinjer gäller tillämpningen av bestämmelserna om lex Sarah i 

socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade 

(LSS). Med lex Sarah avses de regler om vissa skyldigheter för anställda att 

rapportera och för dem som bedriver verksamhet att åtgärda när det gäller 

missförhållanden och påtagliga risker för missförhållanden i verksamheten. I 

Stockholms stad är det de nämnder som handlägger eller utför någon form av 

verksamhet enligt SoL eller LSS som omfattas av dessa bestämmelser.  

 

Förvaltningen har reviderat och tydliggjort den lokala rutinen för lex Sarah som 

nämnden fastställde i mars 2014.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-09-27. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 8 

Val av personuppgiftsombud 
Dnr 2.4.308-2017 

Beslut 

1. Älvsjö stadsdelsnämnd utser IT-samordnaren och nämndsekreteraren till 

personuppgiftsombud. 

2. Beslutet gäller från och med 1 december 2017 och upphäver tidigare 

förordnanden.  

 
 Ärendet 

Personuppgiftslagen (PuL) syftar till att skydda människor mot att deras personliga 

integritet kränks vid behandling av personuppgifter. Personuppgiftsombudet 

fungerar som ett stöd för den personuppgiftsansvarige i säkerställande av att lagen 

efterlevs inom myndigheten.  

 

Älvsjö stadsdelsnämnd är personuppgiftsansvarig och utsåg 22 maj 2003, § 122, 

IT-chefen och nämndsekreteraren till personuppgiftsombud. Då tjänsten som IT-

chef upphör behöver ett nytt beslut om personuppgiftsombud fattas.  

 

 Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-09-28. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 9 

Gemensam upphandling avseende skötsel av plaskdammar, 
duschar och vattenanläggningar på parkmark 
Dnr 2.2.2.298-2017 

Beslut 

1. Älvsjö stadsdelsnämnd beslutar att delta i en gemensam upphandling 

avseende skötsel av plaskdammar, duschar och vattenanläggningar på 

parkmark.  

2. Älvsjö stadsdelsnämnd uppdrar åt stadsdelsdirektören att fatta samtliga för 

upphandlingen nödvändiga beslut, att teckna avtal med utsedd leverantör, 

samt besluta om övriga frågor som rör avtalet under avtalsperioden. 

 
Ärendet 

Nuvarande avtal för skötsel av plaskdammar, duschar och vattenanläggningar på 

parkmark löper ut 30 april 2018. 

Möjligheten att förlänga avtalet har redan utnyttjats och en ny upphandling måste 

därför genomföras. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-09-27. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 10 

Uppföljning av anhörigstöd 
Dnr 1.2.1.294-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens uppföljning 

av anhörigstöd. 

 
 Ärendet 

Verksamhetsområdet ska erbjuda stöd för att underlätta för anhöriga och 

närstående. All personal inom verksamhetsområdet, beställare och 

utförare har ett ansvar för att uppmärksamma anhöriga som utför eller 

kommer att utföra insatser till närstående, så att möjlighet till stöd 

erbjuds. 

 

Under hösten 2017 genomfördes en verksamhetsuppföljning av 

anhörigstödet. 

 

Anhörigstödet i Älvsjö följer till stor del kraven i socialtjänstlagen och 

det program Stockholms stad tagit fram för stöd till anhöriga 2017-2020. 

Uppföljningen visar att arbetet med anhörigstöd är väl upprättat. Det 

finns områden som kan vidareutvecklas, exempelvis samverkan med 

primärvården för att nå ut till de som vårdar närstående som inte är 

aktuella inom kommunen. 

 

Identifierade utvecklingsområden följs upp vid nästa års 

verksamhetsuppföljning, våren 2018. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-09-27. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 OKTOBER 2017 

BLAD 18 

       

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 11 

Uppföljning av enheten för funktionsnedsatta 
Dnr 1.2.1.286-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens uppföljning 

av enheten för funktionsnedsatta.  

 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) 

och Evy Kjellberg (C).  

 
 Ärendet 

Enheten för funktionsnedsatta ansvarar för att utreda och fatta beslut 

enligt gällande lagstiftning, utifrån politiska mål samt enligt stadens 

riktlinjer. Enhetens målgrupp är personer med funktionsnedsättning 

(inklusive socialpsykiatri) under 65 år. Under hösten 2017 

genomfördes en verksamhetsuppföljning av enheten. 

Enheten för funktionsnedsatta följer till stor del kraven i lagar och 

föreskrifter. Uppföljningen visar dock på att enheten behöver 

fortsätta arbeta med att dokumentera sina arbetssätt, upprätta lokala 

rutiner och en riskanalys samt strukturera upp sitt ledningssystem för 

att underlätta implementering. 

Identifierade utvecklingsområden följs upp vid nästa års 

verksamhetsuppföljning. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-09-27. 

 
Förslag till beslut från (M), (L) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy  

Kjellberg (C) yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan.  

 

1. Nämnden godkänner förvaltningens uppföljning  

2. Nämnden beslutar om en ytterligare återrapportering enligt 

nedan.  

 

Det är viktigt att upprätthålla en god kvalitet för våra brukare. 

Uppföljningen som har gjorts visar att enheten behöver förbättra 

dokumentation, lokala rutiner, riskanalys samt strukturera sitt 

ledningssystem. Vi tycker det är för lång tid att vänta ända till nästa 

års uppföljning för att få säkerställt att dessa brister är åtgärdade. 

Därför ska en delrapport ges till nämnden någon gång under 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

vintern/våren 2018 för att säkerställa för nämnden att detta viktiga 

arbete pågår.  

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat att bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) 

och Evy Kjellberg (C) till förmån för eget förslag till beslut.  
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§ 12 

Uppföljning av Älvsjö servicehus 
Dnr 1.2.1.1276-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens uppföljning 

av Älvsjö servicehus.  

 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) 

och Evy Kjellberg (C).  

 
 Ärendet 

Älvsjö servicehus drivs i egen regi av Älvsjö stadsdelsnämnd. Under 

våren 2017 genomfördes den årliga verksamhetsuppföljningen av 

servicehuset.  

 

Verksamhetsuppföljningen visar att Älvsjö servicehus följer till stor 

del kraven i avtal, lagar och föreskrifter och har därigenom de 

förutsättningar som krävs för en god och säker verksamhet. 

 

Vid uppföljningen identifierades utvecklingsmöjligheter gällande 

verksamhetens riskanalys, egenkontroll och sociala dokumentation.  

 

Identifierade utvecklingsområden kommer att följas upp regelbundet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-09-27. 

 
Förslag till beslut från (M), (L) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy  

Kjellberg (C) yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan.  

 

1. Nämnden godkänner förvaltningens uppföljning  

2. Nämnden beslutar om en ytterligare återrapportering enligt 

nedan.  

 

Det är viktigt att upprätthålla en god kvalitet för våra brukare. 

Uppföljningen som har gjorts visar att Älvsjö servicehus behöver 

förbättra verksamhetens riskanalys, egenkontroll och sociala 

dokumentation. Vi tycker det är för lång tid att vänta ända till nästa 

års uppföljning för att få säkerställt att dessa brister är åtgärdade. 

Därför ska en delrapport ges till nämnden någon gång under 

vintern/våren 2018 för att säkerställa för nämnden att detta viktiga 

arbete pågår. 
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Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat att bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) 

och Evy Kjellberg (C) till förmån för eget förslag till beslut.  
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§ 12X 

Sammanträdestider 2018 
Dnr 1.1.307-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden fastställer för 2018 nedanstående dagar, 

som regel torsdagar, klockan 18.00.  

 

2 januari (tis), kl. 08.00 Val av social delegation 

1 februari   Bokslut VB 2017 

22 mars  

19 april   Flerårsbudget 

24 maj   Tertialrapport 1 

19 juni (tis)  Revisionsrapport 

30 augusti  

27 september  Tertialrapport 2 

18 oktober 

15 november 

13 december  Verksamhetsplan och budget 2019 

 

Planeringsdag för budget och verksamhetsplan 2019 för nämnd och 

förvaltning planeras preliminärt bli onsdag 7 november 2018. 

 
 Ärendet 

Kommunstyrelsen beslutar om tidplan för nämndernas arbete med bokslut 

och verksamhetsberättelse, budgetarbete, verksamhetsplaner och 

uppföljningar. Förvaltningen har upprättat ett förslag till 

sammanträdestider för 2018 utifrån den tidplan som kommunstyrelsen 

fastställt. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-10-16. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 13 

Ett modernt och hållbart växande Stockholm 
- svar till kommunstyrelsen (KS 106-876/2017) om motion 
(2017:33) 
Dnr 1.5.1.180-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och lämnar det som svar på kommunstyrelsens remiss. 

 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M). 

 
 Ärendet 

Kommunstyrelsen har skickat en remiss som består av en motion från 

Anna König Jerlmyr med flera (M) om ett modernt och hållbart 

växande Stockholm. Motionen innehåller 35 föreslag för att öka 

bostadsbyggandet och göra Stockholm mer attraktivt. Inget av 

förslagen riktar sig direkt till stadsdelsnämnderna, men Älvsjö 

stadsdelsförvaltning har valt att kommentera en del av förslagen.  

 

Förvaltningen anser att gestaltningsfrågor ska hanteras i ett samlat 

policydokument och inte vara enskilda uppdrag, för att på så sätt främja en 

modern och sammanhållen stad. Remissen föreslår vidare att staden 

gemensamt ska utarbeta en policy för ett enhetligt uttryck för stadens torg 

och parker. Förvaltningen menar att detta redan finns i form av 

möbleringsprogram, samt skyltprogram för stadens parker. 

Exploateringsnämnden och stadsbyggnadsnämnden föreslås få i uppdrag 

att öka exploateringsgraden i kollektivtrafiknära lägen. Förvaltningen 

anser dels att detta redan sker, dels att det är en fråga som bör regleras av 

översiktsplanen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-09-27. 

 
Förslag till beslut från (M) 

Johan Nilsson med flera (M) yrkade bifall till eget förslag till beslut 

enligt nedan.  

 

1. att tillstyrka motionen 

2. att därutöver anföra följande 

 

Det finns ett stort antal åtgärder som behöver analyseras ur ett 

helhetsperspektiv för att öka nybyggnationen av bostäder, men också 

för att öka rörligheten i det befintliga beståndet. Motionens syfte är 

att lyfta stadens framtida utveckling ur ett brett perspektiv, varför 
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flera av förslagen ligger utanför stadsdelens ansvarsområde. Det 

handlar om allt ifrån plan- och överklagandeprocess, till skattepolitik, 

regelförenklingar och tekniska egenskapskrav. Vi vill därför inleda 

med att tacka förvaltningen för en seriös och väl genomarbetad 

genomgång av de förslag som förvaltningen bedömt sig beröras av.  

 

Stockholm är en stor stad och i allt fler sammanhang även en storstad 

med internationella mått sett. Vi sätter människan i centrum och ser 

positivt på att fler vill flytta hit. En växande och attraktiv region är en 

förutsättning för utveckling, ekonomisk tillväxt och förmågan att 

skapa allt bättre förutsättningar för invånarna.   

 

Det som gör Stockholmsregionen speciell är just storstaden och dess 

attraktionskraft. Den påverkar inte bara Stockholms stad, utan också 

kringliggande kommuner där många väljer att bo samtidigt som de 

arbetar i staden, eller åtminstone på en arbetsmarknad som präglas av 

närheten till storstaden. Många vill kunna bo nära storstadens puls, 

men ändå ha tillgång till småskalighet, pålitlig kollektivtrafik och 

närhet till naturen och vattnet. Det finns möjligheter till detta i 

Stockholms län som närmast är unika för en storstadsregion. 

Samtidigt ser vi idag ett antal utmaningar för stadens framtida 

utveckling. Några av dessa vill därför lyfta fram i särskild ordning: 

 

När Stockholm växer är det viktigt att bygga klokt. Många människor 

som söker sig till Stockholm föredrar att bo i stadsmiljö, gärna i 

stenstadens kvartersmiljö. Genom en ökad täthet på lämpliga platser 

kan också mer av stadens grönska sparas. Framtidens stad måste 

därför utmana de normer och bestämmelser som tagits fram för att 

bygga en gles stad. Fortfarande är det lättare att med dagens 

lagstiftning bygga en 1960-talsstad än en stad som motsvarar våra 

behov. De gamla idéerna finns kvar som frusen ideologi trots att få 

står för den öppet. Att bygga en modern och hållbar stad som också 

värnar grönska och kulturvärden ska vara vägledande för den 

framtida utvecklingen.  

 

Vi måste bryta med den ohållbara stadsplaneringen från mitten av förra 

seklet, och som bidragit till dagens segregerade samhälle. I en modern 

stadsmiljö är boendet sammanlänkat med jobb eller studier, näringsliv 

och nöjen. Det är olika funktioner i människors liv, men lika viktiga 

delar i den infrastruktur som ligger till grund för en välfungerande stad. 

Vi vill därför gå fram med reformer för ett omfattande 

bostadsbyggande, en utökad och tillgänglig kollektivtrafik och ett 

internationellt konkurrenskraftigt företagsklimat.  
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En av de största utmaningarna är att definiera och bygga den stad vi 

vill se för framtiden. Vi vet av erfarenhet att en snabb utveckling av 

staden kräver ett stort mått av eftertänksamhet. Genomförandet av 

miljonprogrammets glesa struktur har medfört en av de allra största 

samhällsutmaningarna vi har i Stockholm idag – segregerade 

stadsdelar.  

 

Den lokala debatten i Stockholm tenderar att allt som ofta handla om 

antalet bostäder som tillskapas inom ramen för specifika områdes- 

eller detaljplaner. Detta är nog så väsentligt, men dagens 

stadsbyggnadsdebatt behöver ändra riktning och handla om mer än 

att bygga nytt. Det handlar om att vara hänsynsfull mot det kulturarv 

som finns - och det kulturarv som vi i dag skapar för framtiden. Det 

handlar om att värna Stockholms särart, om vilken stad vi vill se.  

 

Vi ser positivt på att utveckla stadens bortglömda rum med nya och 

tillgängliga rekreationsytor som blir till gagn för såväl stockholmarna 

som stadens publika gestaltning, värden som är omistliga. Mer 

resurser kan komma att behöva läggas på att utveckla befintliga, och 

skapa nya, gröna värden när Stockholm växer. I detta avseende bör 

även fler möjligheter till överdäckningar av vägar ses över. Båda 

dessa gröna och urbana åtgärder skulle rimligen få mycket önskvärda 

effekter på möjligheten att välja bort bilen när alternativa förbindelser 

bättre knyter samman de växande stadsdelarna med varandra. 

 

För att klara den utvecklingen behöver Stockholm planeras för 

framtiden och lära av de misstag som begåtts tidigare. Vi bejakar och 

eftersträvar en utveckling av Stockholm med nya funktionsblandade 

stadsdelar där bostäder, verksamheter och olika trafikslag samsas. För 

att skapa så högkvalitativa stadsdelar som möjligt är det viktigt med 

en stadsmässig bebyggelse och att våga pröva den täta kvartersstaden 

även utanför innerstadens krans. Stockholm har inte råd med en gles 

bebyggelse i kollektivtrafiknära lägen eftersom behovet av bostäder 

är akut. 

 

Vi tar fasta på att stockholmarna värdesätter kombinationen av en tät 

levande stad och grönområden av hög kvalitet. City lider än idag av 

de storskaliga trafiklösningar som genomfördes i modernismens 

namn under mitten av förra seklet. Dåtidens omfattande rivningar och 

betongkultur med brutala trafikleder mitt i city har skapat sår i staden. 

Betong och motorväg dominerar istället för Stockholms vattenlinje 

som skulle kunna framträda. Därför föreslår vi att den del av 

Centralbron som hanterar biltrafiken läggs ned i en tunnel, vilket 

skulle skapa ytor för nya bostäder längs Klara Strand frigörs och att 

Riddarholmskanalen åter kan öppnas upp. 
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Stockholm är känt för sina gröna och blå värden. I stadsplaneringen 

ska det vara självklart att verka för ekologiska värden, att bygga 

klimatsmart och till en rimlig slutkostnad för de boende. Ett större 

invånarantal ökar trycket på stadens parker, grönområden och 

vattenspeglar. Därför är det viktigt att peka ut strategiskt viktiga 

naturområden och att hantera bebyggelse vid och på vatten varsamt. 

Stadens parker ska utvecklas med nya metoder för planering av 

grönområden. Nya parker och träd ska anläggas som en naturlig del 

av stadsutvecklingsområden. Befintliga parkers stora värde 

tillsammans med andra rekreationsytor ska bevaras. 

 

Grönskan och vattnet ska utnyttjas för att förbättra stadsklimatet och 

mildra konsekvenserna av klimatförändringar. Särskilt i tätbebyggda 

stadsdelar är det viktigt att minska andelen hårdgjorda ytor och öka 

mängden grönska med fler träd, pocket-parker, planteringar och 

gröna tak. Genom att använda stadens taklandskap på ett bättre och 

mer effektivt sätt än vi många gånger gör idag får vi åtminstone 

mervärden på tre olika sätt. Taklandskapen och kvarterens gestaltning 

blir mer intressanta och dynamiska, vi får sammantaget mer plats för 

socialt umgänge och för barnen att leka på samtidigt som vi får plats 

för mer grönska i staden, och vi får ökade möjligheter till 

närproducerade råvaror. Detta förhållningssätt är framförallt 

eftersträvansvärt i de täta stadsmiljöerna såsom city. 

 

De beslut och de byggnader vi bygger idag ska gälla under väldigt 

många år. Då är det viktigt att vi gör rätt från början, och vi ser att 

den täta staden har många fördelar. Dels blir staden mer levande om 

den byggs för korta avstånd med levande bottenvåningar, dels blir 

den mer klimatsmart. Den täta staden kräver helt enkelt mindre 

energiåtgång och färre resor. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat att bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M) till förmån för eget 

förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande från (C) 

Evy Kjellberg (C) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Motionen är mycket omfattande och innehåller både smått och stort 

och avslutas med 35 förslag där vissa måste tas av regering/riksdag 

för att genomföras. Trots alla förslag som framförs kan jag inte se 
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något som specifikt berör Älvsjö, vilket jag tycker är märkligt då 

Älvsjö står för en gigantisk exploatering-växande nu och de närmsta 

åren. 

 

Centerpartiet har länge förordat att man bygger högt och tätt i 

kollektivtrafiknära lägen. På detta sätt kan man minska 

miljöbelastningen samt behålla parker, grönområden och 

naturreservat samtidigt som man gör det möjligt att anlägga nya 

parker. Att använda tak och fasader till gröna oaser – trädgårdar samt 

solceller har Centerpartiet framfört bl.a. här i nämnden vid flera 

tillfällen. Hur tak och fasader kan utnyttjas bör på ett eller annat sätt 

ingå redan i början av planprocessen – markupplåtelsen. Det är nu 

glädjande att fler partier inser fördelarna med att bygga tätt och högt i 

kollektivtrafiknära lägen samt utnyttja tak och fasader. 

 

Utbyggnad av cykelleder och cykelparkeringar intensifierades under 

tidigare miljöborgarrådet Per Ankersjös (C) ledning. Självfallet måste 

utbyggnaden fortsätta. 

 

När det gäller Älvsjö vill jag lyfta fram några områden: enligt uppgift 

planeras för 10000 lägenheter i södra Älvsjö – Mässtaden – Älvsjö 

Örby. Centerpartiet anser att området bör bli en trygg, levande 

miljöstadsdel där man från början planerar in gröna tak och fasader, 

solceller samt parker. Förskolor, skolor, äldreboenden, LSS-boenden, 

kommunal- och kommersiell service, restauranger, träff- och 

kulturlokaler, idrottsplats med gemensamma fritidslokaler för ung 

som gammal. Älvsjö måste bli attraktivt för bl.a. småföretagares vilja 

att etablera sig här. Arbetsplatser är ett måste för tillväxten och 

sysselsättningen samt för att undvika att Älvsjö blir en ”sovstad”. 

 

Motionen tar inte heller upp miljöproblemen med Älvsjövägen. Det 

bästa vore att lägga Älvsjövägen i tunnel/däcka över den. Om det inte 

går p.g.a. markförhållanden så måste andra åtgärder till. De som 

presenteras i förslaget till översiktsplan m.m. är inte tillfylles anser 

Centerpartiet. Det går inte att bygga det ena bostadsområdet efter det 

andra i Älvsjö utan att frågan om Älvsjövägen först löses. Redan idag 

är det en katastrofal situation där bilarna under vissa tider bildar 

långa köer och står stilla. När det inte är köer ”kör man allt vad man 

kan” utan tanke på vägens hastighetsskyltar. Tunga lastbilar tar 

Älvsjövägen trots förbud. Allt detta gör att boende efter Älvsjövägen 

har en dålig boendemiljö. Säkerheten är dålig och olyckor är vanlig. 

Så sent som för några veckor sedan blev en pojke påkörd på ett 

obevakat övergångsställe. Omedelbara åtgärder måste till redan idag. 

Sänkt hastighet, bättre skyltning och ökad kontroll av tunga fordon 

som tar Älvsjövägen trots förbud, fler bevakade övergångsställen, 
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tyst asfalt samt bullerplank är några förslag som kan genomföras 

omgående. 

 

Något modernt och hållbart växande Stockholm/Älvsjö är inte 

tänkbart så länge trafiksituationen på Älvsjövägen inte löses.  

 

Centerpartiet värnar Brännkyrka kyrka, en av stadens äldsta 

byggnader, genom att anlägga en park närmast kyrkan med 

vattenspegel/fontän, fruktlund, odlingslotter samt rekreationsyta. 

 

I motionen sägs att man är kulturhistoriska byggnaders främsta 

beskyddare. Centerpartiet hoppas att detta sträcker sig till att omfatta 

även ovan samt ”Röda stugan” i Älvsjöskogens naturreservat. 

 

I avvaktan på beslut om Sjöängens framtid anser Centerpartiet att 

Sjöängen bör upplåtas för stadsodling och stadsbruksodling.  
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§ 14 

Rusta upp och öka tryggheten vid Kristalltorget 
- svar till kommunstyrelsen (KS 106-965/2017) om motion 
(2017:37) 
Dnr 1.5.1.265-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och lämnar det som svar på kommunstyrelsens 

remiss. 

 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) 

och Evy Kjellberg (C).  

 
 Ärendet 

Kommunstyrelsen har skickat en remiss som består av en motion från 

Johan Nilsson (M) om att rusta upp och öka tryggheten vid 

Kristalltorget i Solberga. Förvaltningen arbetar med olika 

trygghetsskapande åtgärder i Solberga för att öka medborgarnas 

upplevelse av trygghet i sin närmiljö och det arbetet har förstärkts 

under året. 

 

I det av stadsdelsnämnden beslutade Lokala utvecklingsprogrammet 

finns utvecklingsmål för området där trygghet är ett fokusområde och 

programmet sträcker sig över flera år. 

 

Förvaltningen har tidigare påtalat behovet av ett nytt 

områdesprogram för Solberga för stadsbyggnadskontoret och menar 

att det behovet kvarstår. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-09-27. 

 
Förslag till beslut från (M), (L) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy  

Kjellberg (C) yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan.  

 

1. Nämnden ställer sig bakom motionen   

2. samt anför därutöver  

 

Solberga är ett stadsdelsområde under stor tillväxt. Den närmaste 

tiden byggs cirka 600 nya lägenheter i centrala Solberga. Därutöver 

byggs ytterligare många lägenheter i Solbergas närhet. Samtidigt går 

det att se att otryggheten ökar i Solberga, vilket framgår av stadens 
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trygghetsmätning som presenterades i september. Särskilt finns det en 

oro för att utsättas för brott och det upplevs ett ökande problem med 

narkotikamissbruk på offentliga platser. Kristalltorget är en (av flera) 

platser i Solberga som upplevs öde och övergiven. Det som skulle 

kunna vara ett trevligt och befolkat torg består nu av stängda 

affärslokaler och en ogästvänlig plats att vistas på.  

 

Om någon ska föra fram behovet av att även staden, och inte bara 

byggherrarna, tar ansvar för att utveckla Solberga så är det Älvsjö 

stadsdelsnämnd. Det är bra att det arbetas kontinuerligt med olika 

trygghetsfrågor och i samarbete med Polisen, men icke desto mindre 

är Kristalltorget en övergiven plats med stor potential, inte minst med 

tanke på alla nya invånare som flyttar in.  

 

Vi delar uppfattningen att det behövs ett nytt områdesprogram för 

hela Solberga, men ser inget som hindrar att stadsdelen även verkar 

för att rusta upp och öka tryggheten vid Kristalltorget specifikt.  

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat att bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) 

och Evy Kjellberg (C) till förmån för eget förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande från (S), (MP) och (V) med ersättaryttrande 

från (FI) 

Stefan Johansson med flera (S), Lovisa Karlsson Kjellin med  

flera (MP) och Emelie Roxby Schüsseleder (V) med ersättaryttrande 

från Malin Ericson (FI) anmälde ett särskilt uttalande.  
 

Stadens medborgarundersökningar visar att många trivs i Solberga 

med dess närhet till lekparker, grönska och kollektivtrafik. 

Majoriteten gör i årets budget en större satsning på trygghetsfrågor 

och satsar på att intensifiera det förebyggande och främjande arbetet i 

hela stadsdelen, exempel på detta synliggörs också i förvaltningens 

remissvar.  

 

Det är beklagligt att motionären försöker förstärka en negativ bild av 

tryggheten i stadsdelen och därmed sprida social oro. När 

moderaterna hade makten var de en pådrivande faktor till att lägenhet 

efter lägenhet såldes ut, och så gjordes även fastigheter kring 

Kristalltorget. Den ”övergivna” intryck som moderaterna nu vill 

åtgärda är ett resultat av deras politik.  



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 OKTOBER 2017 

BLAD 31 

       

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 

Tillsammans med andra berörda aktörer och andra lokala initiativ 

samverkar vi i den lokala utvecklingsplanen i syfte att utveckla 

stadsdelen.  

 
Särskilt uttalande från (M), (L) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy Kjellberg 

(C) anmälde ett särskilt uttalande.  
 

Det är beklagligt att den rödgröna majoriteten inte tar 

trygghetsfrågorna på allvar. De rödgröna har intagit en 

strutsmentalitet där ni hoppas att brottslighet och oro ska lösa sig 

självt.  Ni rödgröna med stödpartier tror att samtalsklubbar och 

byråkratiska råd skapar trygghet, men ser inte hur utvecklingen bara 

blir värre och värre. Vi lyssnar på Älvsjöborna och tar 

trygghetsfrågorna på allvar. Därför kommer vi att föreslå en kraftfull 

satsning på trygghetsområdet i Stockholm. Vi i Alliansen tror på 

Solbergas potential och vill utveckla Kristalltorget till en trygg och 

attraktiv plats. Det är synd att den politiska majoriteten inte har 

samma ambitioner.  
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§ 15 

Minska jobbklyftan i Stockholm genom systematiska insatser för 
att fler människor ska gå från utanförskap till egen försörjning 
- svar till socialroteln (KS 106-1039/2017) om motion (2017:45) 
Dnr 1.5.1.270-2017 

 Beslut 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M). 

 
 Ärendet 

Anna König Jerlmyr m.fl. (M) har inlämnat en motion om att minska 

jobbklyftan i Stockholm genom systematiska insatser för att fler 

människor ska gå från utanförskap till egen försörjning.  

 

Motionärerna föreslår åtgärder för att stärka drivkraften att komma i 

arbete, göra det mer lönsamt att arbeta än att uppbära bidrag samt 

tillhandahålla individuella utbildningsinsatser i öppen konkurrens så att 

fler får förutsättningar för självförsörjning. Motionärerna yrkar att 

kommunfullmäktige beslutar enligt 28 uppräknade uppdrag till framför 

allt arbetsmarknadsnämnden, socialnämnden och kommunstyrelsen.  

 

Stadsdelsförvaltningen har valt att endast beröra den punkt som direkt 

berör stadsdelsnämnderna och förvaltningen är positiv till förslaget i 

denna punkt. Förvaltningen ser inga hinder att boka en tid med en 

arbetsmarknadshandläggare inom 48 timmar. Det skulle dessutom 

underlätta arbetet för socialsekreterarna att kunna bedöma rätten till 

bistånd och slutföra den ekonomiska utredningen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-09-29. 

 
Förslag till beslut från (M) 

Johan Nilsson med flera (M) yrkade bifall till eget förslag till beslut 

enligt nedan.  

 

1. att tillstyrka motionen 

2. att därutöver anföra följande 

 

Stockholm är en stad präglad av mångfald. Blandningen av 

människor från olika delar av världen är positiv och berikande och 

stärker Stockholm som internationell storstad. Samtidigt ser vi ett 
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nytt utanförskap växa fram som drabbar i synnerhet unga och utrikes 

födda hårt.  

Att människor arbetar lägger grunden för hela samhällsekonomin. 

När vi är många som jobbar hjälps vi åt att skapa mer resurser till vår 

gemensamma välfärd. Alla som kan arbeta och försörja sig själva ska 

också göra det. Ingen som kan arbeta ska försörjas av andra. Vi vill 

därför uppmuntra och ställa krav på att alla ska sträva efter att göra 

rätt för sig.  

 

I motionen som stadsdelsnämnden nu fått för remiss föreslår 

motionärerna 28 konkreta punkter för att stärka drivkrafterna att 

komma i arbete, göra det mer lönsamt att arbeta än att uppbära 

bidrag, samt i öppen konkurrens tillhandahålla individuella 

utbildningsinsatser som ger fler människor förutsättningar för 

självförsörjning.  

Dessa 28 åtgärder är nödvändiga för att minska jobbklyftan och att få 

fler människor att gå från utanförskap till egen försörjning.  

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat att bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M) till förmån för eget 

förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande från (C) 

Evy Kjellberg (C) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Centerpartiet anser att det är mycket viktigt att möjligheten att 

komma i arbete underlättas samtidigt som drivkraften ökar. Detta inte 

minst för den enskilde själv men också för samhället. Alla som kan, 

ska arbeta och det ska löna sig att gå från bidrag till egen försörjning.  

 

Motionen är mycket omfattande, men endast något av de uppräknade 

28 kraven berör stadsdelsnämnden. Därför tillstyrker jag 

förvaltningens förslag till beslut och hänvisar för övrigt till bl.a. till 

Centerpartiets förslag till budget 2018 i Stockholms 

kommunfullmäktige. 
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§ 16 

För ett tryggare och säkrare Stockholm, Stockholms stads trygg- 
och säkerhetsprogram 2018-2021 
- svar till kommunstyrelsen (171-1309/2017) 
Dnr 1.5.1.303-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd överlämnar detta tjänsteutlåtande som 

svar på remissen. 

 
 Ärendet 

Stadsledningskontoret har tagit fram förslag till ett nytt trygghets- 

och säkerhetsprogram för tiden 2018-2021 som ersätter trygghets- 

och säkerhetsprogram för Stockholms stad 2013-2016. 

 

Trygghets- och säkerhetsprogrammet är ett stadsövergripande 

styrdokument som ger en inriktning till stadens samlade trygghets- 

och säkerhetsarbete. Förslaget till program lägger grunden för ett 

samordnat, effektivt och långsiktigt trygghets- och säkerhetsarbete 

inom staden. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till det nya trygghets- och 

säkerhetsprogrammet som på ett tydligt och strukturerat sätt ger en 

bra översikt över det ansvar som olika delar av Stockholms stads 

verksamheter har inom området. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-09-28. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Evy Kjellberg (C) anmälde att hon inte deltar i beslutet. 

 
Särskilt uttalande från (M) 

Johan Nilsson med flera (M) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Moderaterna vill att Stockholm ska vara en trygg och snygg stad 

oavsett plats eller tid på dygnet. I många delar av Stockholm råder i 

dag en stor otrygghet och resultatet från Stockholm stads 

trygghetsmätning 2017 visar att otryggheten i staden ökar,  det är 

inte acceptabelt.  
 

Drygt var femte invånare är orolig för att utsättas för brott, en ökning 

från 16 till 21 procent jämfört med Stockholms stads senaste 
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trygghetsundersökning från 2014. Oron är särskilt stor i Rinkeby-

Kista och Spånga-Tensta, där en tredjedel är rädda för att utsättas för 

brott, respektive 39 procent.  Var tionde stockholmare är rädd för att 

gå ut på kvällen. I Älvsjö känner 15 % av invånarna en oro för 

överfall eller våld utanför hemmet. Det finns en växande oro för 

bostadsinbrott i hela staden och var fjärde Älvsjöbo har under året 

känt oro för inbrott i bostaden. Nära en av fem är rädda för att 

utsättas för våld eller överfall i offentlig miljö. Man ser även en 

ökning i oron att utsättas för sexuella trakasserier eller våldtäkt från 

förra mätningen, 2014 var fem procent respektive åtta procent 

oroliga, nu är den siffran elva respektive tolv procent. Var tionde 

stockholmare upplever att klotter i stor utsträckning stör ordningen i 

området där de bor jämfört med tidigare mätning.  

 

2016 skedde rekordmånga skjutningar i länet, och där hälften av alla 

mord med skjutvapen skedde i de av polisen klassade särskilt utsatta 

områden. För Stockholms stads del innebär det Tensta, Rinkeby och 

Husby. I Stockholms stad har det under årets första åtta månader 

skett drygt 70 olika skottlossningar och skjutningar. Tio konstaterade 

skjutningar har skett i region Stockholm hittills under september 

månad. Det innebär att fram till och med den 20 september har totalt 

93 konstaterade skjutningar skett i regionen i år. De så kallade 

särskilt utsatta områdena står för en mycket stor del av 

skjutningarna.  

 

Moderaterna har en rad åtgärder som ska öka tryggheten för alla 

stockholmare samt göra det svårare att vara kriminell i Stockholm. 

Tills fler poliser är på plats ska Stockholms stad arbeta med fler 

ordningsvakter för att öka säkerheten och tryggheten i stadsdelarna. 

Det ska inrättas en stadsövergripande trygghetsjour dit lokala 

handlare och boende kan vända sig för tillfälligt öka närvaron av 

ordningsvakter. Detta riktar sig framförallt till lokala centrum och 

handlare som inte har råd att egna säkerhetsvakter ur egen kassa. Som 

en del i det trygghetsskapande arbetet ska kommunstyrelsen verka för 

att regering utökar ordningsvakternas mandat och befogenheter så att 

de på sikt kan avlasta polisens arbete, verka brottsförebyggande, höja 

den upplevda tryggheten och stävja den galopperande kriminaliteten. 

Stockholms stad ska även arbeta mer aktivt med kameraövervakning 

av särskilt utsatta platser. 

 

Trygghet ska råda i staden oavsett bostadsadress. Otrygga miljöer 

och platser måste och ska fasas bort. Både den upplevda och den 

faktiska tryggheten hos stockholmarna ska öka. Det handlar om att ta 

tillbaka platsen till invånarna och investera långsiktigt. I dag finns det 

områden där en stor del av befolkningen undviker att gå ut kvällstid. 
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Därför vill vi skapa mer levande platser med platssamverkan. Genom 

att på specifikt utpekade platser mäta den upplevda tryggheten dag 

som natt samt kartlägga vilka som rör sig vid platsen över dygnet 

skapas förutsättningar för att förbättra upplevelsen av platsen. Genom 

att den offentliga och privata sektorn samverkar skapas ett 

helhetsansvar för platsen som genom samfinansiering ger 

förutsättningar för aktiviteter och lokal utveckling. Det handlar om 

främst fokus på renhållning, säkerhet och events. Vi vill arbeta för 

trygga, rena och väl upplysta stadsmiljöer. Säkerheten i Stockholms 

olika stadsdelar ska öka genom ett aktivt och systematiskt arbete, till 

exempel genom regelbundna trygghetsvandringar. En nära och 

strukturerad samverkan med olika föreningar som kan bidra med 

civilsamhällets krafter i arbetet är värdefullt, parallellt med insatser 

från rättsvårdande myndigheter som säkerställer efterlevnad av 

ordningslagen och stadens lokala ordningsföreskrifter. 

 

Förekomsten av olagliga boplatser vittnar om en djup social utsatthet, 

medför oacceptabla sanitära och omänskliga villkor och skapar 

otrygghet i stadsmiljön. Moderaterna vill att en nollvision ska råda 

för olagliga boplatser, svensk lag och stadens ordningsföreskrifter ska 

gälla lika för alla. Staden måste arbeta målmedvetet med verksamma 

insatser för att förebygga etableringen av olagliga boplatser och 

stärka dialogen och samverkan med berörda aktörer. 

 

Bibliotek, skolgårdar, idrottsanläggningar och simhallar ska 

självfallet vara platser som är fredade från stök, otrygghet och våld. 

Men så är tyvärr inte alltid fallet. Därför vill Moderaterna satsa på 

trygghetsskapande åtgärder och insatser för kommunala platser och 

miljöer i staden.  

 

Alla stadsdelar i Stockholm ska ha en trygg och attraktiv stadsmiljö 

som uppmuntrar människor till vistelse. Är stadsmiljön nedsliten och 

skräpig och ger en allmänt otrivsam känsla ökar känslan av upplevd 

otrygghet. Kriminalitet och otrygghet ska motverkas genom åtgärder 

som fysiskt bygger in trygghet i stadsmiljön: promenadvägar, 

belysning, växtlighet, placering av konstruktioner eller gångstråk. 

 

Alla ska våga vara ute på kvällen i Stockholm. Mörka och otrygga 

platser ska lysas upp Moderaterna vill införa en satsning på 

belysning, inte bara av märkesbyggnader i centrala delar av staden 

utan belysa även tunnlar, platser och broar i satsningen Stockholm 

light night. 

 

Klotter, nedskräpning och skadegörelse förfular det offentliga 

rummet och skapar otrygghet i stadsmiljön varhelst det förekommer. 
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Moderaterna kommer aldrig att kompromissa med att Stockholm ska 

vara klotterfritt och att det ska vara rent och städat på allmänna 

platser såsom gator, torg och parker. Nolltoleransen mot klotter ska 

återinföras och efterlevnaden av klotterförbudet ska prioriteras, 

framförallt ur ett trygghetsperspektiv. Stadens städgarantier, som 

innebär att städning, tömning av papperskorgar och klottersanering 

ska ske inom 24 timmar efter anmälan, ska förbättras. Information 

om stadens städgaranti ska finnas tillgänglig i anslutning till publika 

platser som torg, parker och grönytor. 
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§ 16X 

Skolprogram för Stockholms stads förskolor och skolor 
- svar till kommunstyrelsen (KS 141-1435/2016) 
Dnr 1.5.1.303-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) 

och Evy Kjellberg (C).  

 
 Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat förslag till Skolprogram för Stockholms 

stads förskolor och skolor till samtliga stadsdelsnämnder, 

arbetsmarknadsnämnden, kulturnämnden samt socialnämnden för 

yttrande. 

 

Utbildningsnämnden har tagit fram ett nytt övergripande skolprogram 

för stadens förskolor och skolor. Programmet ska ersätta Stockholms 

stads förskoleprogram – Framtidens förskola och Skolprogram för 

Stockholms stad – Skola i världsklass, båda från 2013. 

 

Förvaltningen instämmer i det som skrivs i förslaget till Skolprogram 

för Stockholms stads förskolor och skolor med de kompletteringar 

som utbildningsnämnden beslutat. Det är positivt att staden får ett 

samlat program för utbildningsverksamheterna från förskola till 

gymnasium.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-10-09. 

 
Förslag till beslut från (M), (L) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy  

Kjellberg (C) yrkade bifall till eget förslag till beslut enligt nedan. 

 

 Stadsdelsnämnden beslutar att besvara remissen enligt nedan. 

 

Utbildningsförvaltningen har genomfört ett ambitiöst arbete med 

skolprogrammet där många av förvaltningens anställda kommit till 

tals. Vi delar också programmets skrivningar om att likvärdigheten är 

den största och viktigaste utmaningen i Stockholms stads skolor och 

förskolor och att alla har rätt att nå sin optimala kunskapspotential. 
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Skolprogrammet är ett viktigt styrdokument, där kommunfullmäktige 

kommunicerar sina prioriteringar för Stockholms stads elever över 

flera år.  

 

Alla elever har rätt att nå sin kunskapspotential, men idag ser vi stora 

skillnader i resultaten mellan olika skolor. Arbetet för likvärdighet 

bör utvecklas i programmet, och stycket ” Kunskaper och lärande i ett 

Stockholm som håller samman” bör utökas. Läs-, skriv- och 

språkutveckling är en grund för all kunskap, och en av anledningarna 

till att pojkar får sämre resultat än flickor i grundskolan är att de har 

en sämre språkutveckling. Detta bör omnämnas som en prioritering i 

ett särskilt stycke i programmet. Stockholms stad har också en 

utmaning vad gäller trygghet och studiero i skolorna. Det har en stor 

påverkan på kunskapsresultaten, återigen inte minst vad gäller 

pojkarnas resultat. Elevhälsoarbetet är också avgörande för 

kunskapsresultaten. Båda dessa ämnen borde avhandlas som 

prioriterade i varsitt stycke i programmet.  

 

För att uppnå likvärdighet behövs ett systematiskt kvalitetsarbete, 

inte bara på enhetsnivå som förslaget till program anger, men 

stadsövergripande. Detta borde behandlas i ett särskilt avsnitt i 

programmet.  

 

Stockholm stad har en enorm utmaning i att rekrytera och behålla 

behöriga lärare, både i grundskolan och gymnasieskolan såväl som i 

förskolan. Vi anser att det ska reflekteras i programmet, med ett 

särskilt stycke om hur Stockholm stad ska möta den utmaningen. 

 

En stor del av stadens barn och elever går i förskolor, grundskolor 

och gymnasieskolor som drivs av fristående aktörer. 

Utbildningsförvaltningens relation till de fristående aktörerna bör 

behandlas utförligt i ett särskilt stycke.  

 

Stockholms stad står inför en stor utbyggnad av förskolan, 

grundskolan och gymnasieskolan. Ett särskilt stycke om hur staden 

ska förhålla sig till utbyggnaden bör därför införas i programmet. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat att bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) 

och Evy Kjellberg (C) till förmån för eget förslag till beslut.  

 

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 OKTOBER 2017 

BLAD 40 

       

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 17 

Ekonomisk rapport för september 
Dnr 1.2.1.86-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger rapporten till handlingarna.  

 
 Ärendet 

Prognosen visar ett underskott på -0,3 mnkr mot budget före 

resultatdispositioner och efter budgetjusteringar. Efter 

resultatdispositioner med 1,3 mnkr redovisas ett överskott med 

1,0 mnkr. Alla verksamheter utom äldreomsorg prognostiserar ett 

resultat i enlighet med budget. Prognosen bygger på att volymerna 

ligger på samma nivå i snitt resterande månader som det andra tertial 

samt att ersättningen för ensamkommande flyktingbarn avseende 

2017 överensstämmer med kostnaderna.  
 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-10-09. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 18 
Inkomna handlingar, klagomål och synpunkter 
Dnr 1.6.85-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta de 

åtgärder som kan föranledas av de inkomna skrivelserna och 

protokollsutdragen. 

 
Ärendet 

Förteckning över inkomna ärenden, klagomål och synpunkter under 

perioden 2017-09-06 till och med 2017-10-03 anmäldes.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 OKTOBER 2017 

BLAD 42 

       

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 19 

Redovisning av delegationsbeslut 
Dnr 1.1.317-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger förteckning för oktober 2017 över 

beslut av tjänstemän enligt delegation till handlingarna. 

 
Ärendet 

Förteckning för oktober 2017 över beslut fattade av tjänstemän enligt 

delegation anmäldes enligt följande. 

 

Ärendegrupp 

enl delegations- 

förteckning 

 

Beslut 

 

Beslutsfattare 

 

9.8 

Tillsyn försäljning av tobak 

Inleda och avsluta åtgärdsärende om administrativt 

ingripande (s.k. initiativrätt) 

 

1.3.1.311-2017   Tillsynsärende gällande tobaksförsäljning 

Carite Ericson 

Tillsynsansvarig 
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§ 20 

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna.  

 
Ärendet 

Protokoll från pensionärsrådet daterat 2017-10-12 anmäldes. 
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§ 21 

Protokoll från funktionshinderrådet 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna.  

 
Ärendet 

Protokoll från funktionshinderrådet daterat 2017-10-11 anmäldes. 
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§ 22 

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna.  

 
Ärendet 

Protokoll från förvaltningsgruppen daterat 2017-10-12 anmäldes. 
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 § 23 

 Information från förvaltningen 

 

Inställt sammanträde 

Anne-Marie Tingeborn, stadsdelsdirektör, informerade nämnden om 

att sammanträdet som skulle ägt rum 16 november 2017 ställs in. 

 

Planeringsdag 

En inbjudan till stadsdelsnämndens planeringsdag den 8 november 

har skickats ut. En mer detaljerad dagordning kommer skickas ut 

innan. Planeringsdagen kommer att äga rum vid Lustikulla konferens 

och event i Liljeholmen.  

 

Naturreservat 

Elisabet Tullgren, administrativ chef, informerade om att staden har 

gjort en film om naturreservaten i Stockholm, där Älvsjöskogen är en 

av flera naturreservat som visas.   

 

Svar på skrivelse om Älvsjö hemtjänst 

Vid nämndens sammanträde 21 september 2017, § 22, anmälde Johan 

Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy  

Kjellberg (C) en skrivelse. Vid dagens sammanträde lämnade Eva 

Frykler, verksamhetsområdeschef, ett muntligt svar på skrivelsen. 

 

Nämnden tackade förvaltningen för informationen.  
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§ 24 

Frågor från nämnden 

 

Skrivelse om trafiksäkerhet 

Dnr 

 

Nämnden anmälde en skrivelse enligt följande. 

 

Nämnden har flera gånger tidigare lyft att trafiksäkerheten i Älvsjö 

måste ses över, framförallt där många barn vistas och behöver korsa 

trafikerade vägar. 

 

I den trafikmiljö som barn vistas i måste vi bidra till skarpa åtgärder 

för att förhindra att barn skadas. Älvsjövägen och Folkparksvägen är 

några exempel som visar på att vi har en trafiksituation som behöver 

åtgärdas. Dessutom är detta vägar som ligger i anslutning till skolor. 

 

Trafiknämnden arbetar med en översyn av hastighetsgränser runt om 

i staden, och stadsdelsnämnden svarade på en remiss rörande Älvsjö 

2016-11-17. I en särskilt uttalande påtalande en enig nämnd bland 

annat den dåliga trafiksituationen på Folkparksvägen i synnerhet, och 

det allmänna behovet av låga hastigheter utanför förskolor och 

skolor, samt trafik–säkerhetsåtgärder som gör trafikmiljön säkrare för 

oskyddade trafikanter. 

 

Vi ser fram emot att förändringar av trafikmiljön ska göras utifrån 

stadsdelsnämndens påpekanden, men dessa åtgärder verkar dröja. 

Därför krävs det omedelbara insatser från såväl stadsdelen som 

trafiknämnden. 

 

Därför vill vi uppmana förvaltningen att snarast möjligt göra det som 

är möjligt att genomföra inom Älvsjö stadsdelsområde för att bidra 

till en tryggare trafiksituation, som att klippa ned häckar som 

skymmer sikt. Eftersom många boende har stor kunskap om var 

åtgärder behöver göras ser vi att en dialog med fördel förs 

tillsammans med dem. 

 

Vi önskar också att förvaltningen kontaktar trafikkontoret med en 

uppmaning om att de prioriterar åtgärder på sina områden där många 

barn rör sig.  

 
 

 

 

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 OKTOBER 2017 

BLAD 48 

       

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Uppvaktning av ledamot 

Nämnden framförde gratulationer till Hans Breismar (M) som fyllt 60 år och 

överlämnade en blombukett.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

19 OKTOBER 2017 

BLAD 49 

       

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 25 

Protokoll från sociala delegationen 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollen till handlingarna. 

 
Ärendet 

Protokoll från sociala delegationen daterade 2017-09-21 och  

2017-10-12 anmäldes.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


